
 
 
 
 
 
 

Mødedato: 11.10.22 
 

Mødetidspunkt: 16-18 
 

Sted: Frivilligcenteret i Sund-
hedshuset 
 

Deltagere:  
 
Medlemmer: Bjarne Dahlmann, Jacob Busk Hansen, Bente Hedemann, Bo Lundgreen, Søren Jo-
hansen, Kristine Ussing Petersen. 
 
Forvaltningen: Henriette Korf Graversen, Pia Lindegaard Nielsen 
 
Afbud: Søren Thorsen, Preben Lærche, Karina Baastrup. 

 

 

Dagsorden 
 

1. Opfølgning på sidste møde  
 
Bilag 1: Referat fra sidste møde  
 
Beslutning: Ingen bemærkninger 
 

    
2. Godkendelse af dagsorden  

 
Beslutning: Godkendt med tilføjelse af et punkt: Julehjælp 
 
 

3. Oplæg fra Jobcenteret vedr. Socialt Frikort v. Maria Ellegaard (30 min) 
 
Udsatterådets spørgsmål: 
 

- Status på Socialt Frikort 
- Vurdering af fordele/ulemper ved Socialt Frikort 
- Hvilke barriere oplever I? 
- Er der brug for mere netværk omkring tilbud? 

 
Slides vedhæftes referatet. 
 
Drøftelse: 
Syv ud af 49 borgere har brugt deres frikort op - Hvorfor kun syv? 

- Bureaukrati 
- Manglende forståelse fra virksomhedernes side ift. hvad de går indtil 
- Virksomheder ønsker, at det er borger, der tager kontakt dem - ikke kommune. Men bor-

gerne mangler støtte til at opsøge virksomheder 

UDSATTERÅDSMØDE                                                                                
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Udsatterådet: 

- Kan vi bidrage som netværk til borger på vejen til beskæftigelse? 
- Vigtigt fokus på arbejdsfællesskaber  

 
- Der, hvor Socialt Frikort for alvor har virket, har været i kommuner, hvor frivillige organisa-

tioner ”konstrueret” jobs til målgruppen. 
 

- Alternativ til Socialt Frikort: ”lønnede timer”. Lønnen bliver dog fratrukket fra borgerens 
ydelse. Med Socialt Frikort kan man tjene op til 20.000 kr. om året  
 

Hvornår tages der stilling til om det bliver forlænget? Svar: Det afhænger af valget. 
 
Beslutning: Et eventuelt samarbejde omkring Socialt Frikort tages op igen efter valget med fokus 
på muligheder for at styrke netværk omkring borger. 
 
Ønske til det Sociale Frikort er; at der tilføres midler til at støtte borgeren på vej til beskæftigelse. 
 
 

4. Opfølgning på netværksmøde mellem råd 
 
D. 22. september holdt forpersonerne for Udsatterådet, Handicaprådet, Seniorrådet, Folkeoplys-
ningsrådet og Idrætsrådet et fælles møde med henblik på at blive klogere på, om der er områder, 
hvor rådene kan spille hinanden (endnu) bedre.  
 
Flere af rådene har bemærket overlappende interesser vedr.: 
 

 Forebyggelse af ensomhed 

 Styrkelse af lokalområder 

 Sundhedsfremmende tiltag  

 Tilgængelighed  

 Frivillighed  
 
Formålet med mødet var, at lære hinanden bedre at kende, samt at undersøge mulige gevinster 
ved tættere samarbejde. 
 
Bjarne Dahlmann og Søren Thorsen deltog for Udsatterådet. De fik ”lektier” med hjem; som de på 
punktet vil lave sammen med resten af rådet. 
 
Næste netværksmøde er d. 17. november 2022 
 
Bilag 2 og 3:  

- Oversigt over ideer til samarbejde  
- Oversigt over lokale tilbud i kommunen 

 
Beslutning: Udsatterådet udfylder oversigten over ”ideer til samarbejde”. 
 

 
5. Orientering om budgetforlig og udmøntning heraf v. Henriette Korf Graversen 
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Samtlige partier på nær Det Konservative Folkeparti har indgået budget forlig. Budgetforliget kan 

læses på: Budgetlægning 2023-2026 | fredericia.dk 
 
Nedenstående tabeller fremhæver dele af budgetforlig med særlig relevans for Udsatterådet. 
 
Budgettet blev godkendt d. 10. okt. Rammen for budgettet var retvisende budgetter. Fra Social- og 
Handicapområdet ser det som et positivt budget: Vi er blevet imødekommet på vores udvidelses-
forslag ift. retvisende budgetter.  
 
 
TILFØRELSE AF MIDLER 
 
Fagudvalg: Senior- og Socialudvalget 
 

Mio. kr. 
 

2023 2024 2025 2026 

Retvisende budget til Forsorgshjem  
 

1,0 0,5 0 0 

Retvisende budget til Kobbelgaar-
den 3 
 

1,5 1,5 1,5 1,5 

Retvisende budget til mellemkom-
munal STU 
 

1,2 1,2 0,8 0,8 

Retvisende budget til mellemkom-
munal botilbud 
 

20,2 25,2 30,2 35,2 

 
Fagudvalg: Beskæftigelses- og Sundhedsudvalget 
 

Mio. kr. 
 

2023 2024 2025 2026 

Veteranindsats - aktiviteter  
 

0,1 0,1 0,1 0,1 

Veteranindsats - Veteranhjem-
met/kulturel dag 
 

0,1 0,1 0,1 0,1 

 
Fagudvalg: Økonomi- og Erhvervsudvalget 
  

Mio. kr. 
 

2023 2024 2025 2026 

Mændenes Krisecenter 
 

0,028 0,028 0,028 0,028 

§18-midler 0,15 0,15 0,15 0,15 
 

 
 
BESPARELSE 
 

https://www.fredericia.dk/politik/budget-regnskab/budgetlaegning-2023-2026
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Fagudvalg: Senior- og Socialudvalget 
 

Mio. kr. 
 

2023 2024 2025 2026 

Tværgående indsats med gruppe-
forløb (Din Indgang og Bostøtte) 
 

- 0,1 - 0,2 - 0,2 - 0,2 

Besparelse på den ordinære STU i 
Fredericia Kommune 
 

-0,65   -0,65 0 0 

Nedlæggelse af det midlertidige 
botilbud: Kompetencekollegiet  
(12 borgere)  
 
 Nogle ressourcer overgår til 
fleksibel Bostøtten 
 

- 1,1  -2,2 -2,2   -2,2 

Reduceret kontrakt med CSV Kol-
ding 
 

- 0,23 - 0,55 - 0,55 - 0,55 

 
Fagudvalg: Børne og Skoleudvalget 
 

Mio. kr. 
 

2023 2024 2025 2026 

Sammentænkning af rusmiddelind-
satser for unge 
 
Nedlæggelse af U-turn  

- 1,750 - 1,750 - 1,750 - 1,750 

 
TEKNISK KORREKTION 
 
Fagudvalg: Senior- og Socialudvalget 
 

Mio. kr. 
 

2023 2024 2025 2026 

Ændret konteringspraksis på mis-
brugsindsatsen 

4,396 4,396 4,396 4,396 

 
 

6. Status: Sammenhængende rusmiddelindsats ved Henriette Korf Graversen 
 
Medarbejderne præsenteres først for et udkast til en sammenhængende rusmiddelindsats onsdag 
d. 12. okt. Derfor kan Henriette Korf Graversen ikke gå i detaljer.  
 
Sagen forelægges det politiske udvalg d. 29. november 2022 
 
Beslutning: Punktet dagsordenssættes igen på det kommende Udsatterådsmøde d. 16. november 
2022. 
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7. Orientering: Udsatteuge 41 ved Bjarne Dahlmann 

 
”Udsatte-ugen” skydes i gang med lystænding for hjemløse i kommunen ved Rådhuset mandag d. 
10. oktober kl. 16.00-17.00, hvor repræsentanter for byens politiske liv, erhvervs-, kultur- og kirke-
liv siger et par ord om, hvad de forstår ved ”et hjem” og tænde et lys. 
I løbet af ugen kan byens borgere skrive deres definition på et hjem på et hjerte, som hænges op 
på et afpillet juletræ i Rådhusets forhal, sammen med små strikkede huse. 
 
Mandag kl. 19.30 er der også gospelkoncert med ”Voices of the Heart” i Lyng Kirke. Entréen på 50 
kr. går ubeskåret til Kirkens Korshærs varmestue i Fredericia via donation fra Lions Fredericia. 
 
Onsdag 12/10 kl. 16.30 til 18: Åbent drop-in møde i TUBA, sundhedshuset indgang H (selvstændig 
bygning ved busstoppestedet på Dronningensgade). 
 
Denne aften kommer en ung kvinde som er i forløb i TUBA. Hun vil fortælle om sin opvækst i et 
hjem med misbrug, og de konsekvenser det har - herunder udsathed og senfølger.  
 
 
Torsdag d. 13. oktober Åbent Hus i varmestuen, samt Krisecenter for mænd, Veteranhjemmet og 
Solstrålen fra kl. 15.30-17.00. Efterfølgende er der pizza og foredrag om livet på gaden ved Pover-
tyWalk i Sundhedshuset og information om Housing First. Arrangementet slutter kl. 19.00. 
Der er også ”Trinitatis Spiser Sammen” (fællesspisning) kl. 17.30 i Trinitatis Sognegård torsdag. 
 
Søndag d. 16. oktober afholder korshærspræst Merete Ørskov ”Hvad er et hjem?” - gudstjeneste i 
Trinitatis Kirke kl. 10.00, hvor indsamlingen ligeledes går til varmestuen. 
 
Beslutning: Udsatterådet tager punktet til efterretning 
 
 

8. Orientering: Hjemløsetælling 2022 
 
Rapporten ”Hjemløshed i Danmark 2022 – National Kortlægning” udkom d. 2. september 2022.  

 
Formålet med kortlægningen er at følge udviklingen i hjemløsheden, både på landsplan og i de en-
kelte kommuner. Samtidig giver kortlægningen en viden om hjemløshedens karakter og ændringer 
i profilen blandt borgere i hjemløshed. Kortlægningen giver også en viden om årsagerne bag hjem-
løsheden, og hvilke sociale indsatser borgere i hjemløshed modtager.  
Kortlægningen baseres på hjemløsetællingen i uge 6, 2022.  
 
Rapporten viser, at der er sket et fald i hjemløsheden på landsplan siden den forrige kortlægning i 
2019. Der er blandt andet et fald i antallet af gadesovere, ligesom der også er et fald i antallet af 
unge i hjemløshed. Kortlægningen viser, at der er en del lokal variation i udviklingen.  
 
Samlet set peger kortlægningens resultater på, at det er vigtigt at fastholde det strategiske fokus 
via Housing First tilgangen i forhold til at nedbringe hjemløsheden ved at tilvejebringe langvarige 
bolig- og støtteløsninger.  
 
Hjemløsetællingen i Fredericia: 
I Fredericia kommune er der sket en stigning i antallet af hjemløse siden 2019.  
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Nedenstående tabeller viser antal personer i hjemløshed uge 6, 2022 og 2019, hjemmehørende i 
Fredericia Kommune, fordelt på hjemløshedssituation. 
 

 
 
Nedenstående tabeller viser antal personer i hjemløshed uge 6, 2022 og 2019, hjemmehørende i 
Fredericia Kommune, fordelt på aldersgrupper. 
 

 
 

I rapporten skriver VIVE, at der er registreret ”lidt flere borgere i hjemløshed” i 2022 i Fredericia 
Kommune siden 2019. VIVE benævner altså ikke stigningen i Fredericia Kommune som markant. I 
rapporten gør Vive desuden opmærksom på, at der i de lidt mindre kommuner er tale om for-
holdsvis få personer i absolutte tal, og at der kan være en vis tilfældig fluktuation i antallet af per-
soner, der har været i hjemløshed i kortlægningsugen. Ligeledes kan der have været forskelle mel-
lem kortlægningerne i kvaliteten af indberetningen i de enkelte kommuner, hvilket også kan give 
udsving i tallene.  

 
Det ændrer dog ikke på at stigningen i antallet af borgere, der bor på forsorgshjem/herberg, er 
markant i Fredericia Kommune – og nationalt. VIVE peger på, at faldet i antallet af gadesovere kan 
hænge sammen med en kraftig stigning i antallet af borgere, der bor på forsorgshjem/herberg 
(§110-boformer); hvilket betyder, at gadesoverne har fået tag over hovedet men ikke et hjem. 
VIVE peger desuden på, at stigningen i antallet af pladser på § 110-boformerne også forklarer stig-
ningen i antallet af borgere på forsorgshjem. 

 
Stigningen i antallet af borgere i hjemløshed ses særligt i de ældre aldersgrupper. Det er også en 
generel tendens. VIVE påpeger, at der grund til opmærksomhed på den fortsatte stigning i hjem-
løsheden blandt de ældste på 60 år og derover. I den forbindelse henviser VIVE til en undersøgelse 
af hjemløsheden blandt udsatte ældre, som peger på mangel på botilbud og boligløsninger til mål-
gruppen samt udfordringer i forhold til at kunne give en tilstrækkeligt intensiv og specialiseret bo-
støtte til udsatte ældre. 
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Rapporten findes på VIVEs hjemmeside: Hjemløshed i Danmark 2022 - VIVE 
 
Beslutning: Udsatterådet tager punktet til efterretning 
 

9. Orientering: Danmark spiser sammen i uge 45 
 
Med store og små spisearrangementer over hele landet ønsker Folkebevægelsen mod Ensomhed, 
at gøre det lettere at møde nye mennesker og at invitere til samvær og fællesskab. Målet er at 
komme ud i enhver krog af Danmark – på tværs af generationer og kulturer. 
 
Over 80 organisationer arbejder sammen om denne vision, og en del af indsatsen er den store 
landsdækkende begivenhed ”Danmark spiser sammen” som løb af stablen første gang i uge 17, 
2016. 
 
Spørgsmål til Udsatterådets medlemmer: Vil I/nogen af jer indbyde til fællesspisning i uge 45 og 
være med til at sætte ensomhed på dagsordenen? 
 

Folkebevægelsen mod Ensomhed har konceptet – Danmark Spiser Sammen – Kom og vær 

med! 
 
Beslutning: Udsatterådets medlemmer overvejer, om de kan melde fællesspisninger ind på ”Dan-
mark spiser sammen”-hjemmeside og Kulturnaut (som synkroniserer med Visit Fredericia).  
 
Referatet vedhæftes en guide til, hvordan man opretter en begivenhed på Kulturnaut. 
 
Send gerne Pia Lindegaard Nielsen en mail, hvis I melder en fællesspisning ind, så hun kan samle et 
overblik. 
 

10. Aktivitetsplan v. Kristine Ussing Petersen 

Punkt skydes 

 

11. Julehjælp v. Jacob Busk Hansen 

 
Fredericia Kommune har siddet med koordinering af Julehjælp. Koordinatoren har fået nyt ar-

bejde. D. 14. oktober afklares det, hvem der bliver ny koordinator. Udsatterådet understreger vig-

tigheden af, der er en koordinator.  

Opmærksomhed på, at der vil være stigende behov for julehjælp i år.  

Bemærkninger:  

- Røde Kors 450 gavekort.  

- Juleaftenarrangement afholdes i det Bruunske Pakhus 

 

Beslutning: Udsatterådet vil være opmærksomme på behovet for julehjælp.  

 

https://www.vive.dk/da/udgivelser/hjemloeshed-i-danmark-2022-18153/
https://danmarkspisersammen.dk/
https://danmarkspisersammen.dk/
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12. Nyt fra Forvaltningen v. Henriette Korf Graversen 

 
- Status på Hellestedet  

Tilpasningen af Hellestedet sker i tre spor: 
1. Beplantning og udendørs indretning 
2. Gavlmaleri 
3. Overvågning 

 
Tilpasningsprocessen foregår inddragende for at sikre, at resultatet af tilpasningen både er til 
glæde for brugerne af Hellestedet og omgivelserne. 
 
SPOR 1:  
 

Følgende tiltag er realiseret Kommende tiltag: 

- Ikke-flytbar container* 

- Ikke-flytbare bordebænke  

- Parasoller 

- Gavl bag Hellestedet er blevet pudset 
op 
 

Efter eget ønske har brugerne desuden fået en 
højtryksrenser, så de selv kan gøre Helleste-
dets gulv rent. Højtryksrenseren står i Varme-
stuen. 
 

- Plantekasser  

- Ny hæk der indkredser området og gi-
ver lidt læ  

- Evt. gavlmaleri 

- Evt. overvågning 

* En container med hjul var kørt under halvtaget, da Hellestedet brændte. Den brændende contai-
ner var årsagen til den stærke varmeudvikling. 
 
 
SPOR 2:  
Fredericia Museum er blevet inviteret ind i processen i forhold til at komme med inspirationsop-
læg til motiver, der taler ind i byens historie. Det er et kriterie, at motivet skal kunne ses på af-
stand uden behov for at gå ind på Hellestedets område. Fredericia Museums oplægget er et motiv, 
der formidler byens industrihistorie og understøtter museets formidling heraf.  
 
Advokatfirmaet Viuff & Bilde Jørgensen ejer gavlsiden, som maleriet ønskes opført på. Forvaltnin-
gen har været i dialog med advokatfirmaet, der har givet grønt lys for, at der opføres et maleri på 
gavlsiden med afsæt i et industrihistorisk motiv. 
 
Ifølge Lokalplan 328, der omhandler facader og skilte i Fredericia, er det ikke tilladt at opføre gavl-
malerier. Teknisk Udvalg har dog tilkendegivet, at de vil arbejde hen imod, at der gives dispensa-
tion til opførelsen af kunst på udvalgte steder. Forvaltningen har fået til opgave at opstille kriterier 
for udmøntningen af dispensationen. Kriterierne forventes politisk godkendt til foråret.  
 
Der plantes en hæk under maleriet. Hækken skal virke forebyggende i forhold til hærværk; idet der 
vil være brug for en stige for at nå ind til maleriet. Opsættelsen af overvågning vil desuden have en 
forebyggende effekt. 
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SPOR 3: 
Formålet med opsætning af overvågningen er at skabe tryghed blandt de faste brugere med hen-
blik på at forebygge vold, hærværk og trusler. Hellestedets centrale placering gør at mange men-
nesker færdes tæt på Hellestedet. Formålet med overvågningen er derfor også, at skabe tryghed 
blandt de mennesker, der færdes omkring Hellestedet. 
 
Status er, at forvaltningen har sendt en ansøgning til politiet, der behandler ansøgningen. 
 

- Social og Handicap: Midlertidig organisering gøres permanent. 

 

13. Evt. 

- Landspanelmøde d. 28. okt. Rådet for Socialt Udsatte inviterer. Program 

genudsendes med referat 

- Krisecenter for kvinder går sammen med ungeenhed ift. forebyggelse af 

vold blandt unge 

- Næste møde: Ungeenheden Rasmus balder inviteres med (30 min.).  

- Jacob kommer ikke på næste møde 

 


